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Abstract

      In most instances, abdominal US is considered to be the screening procedure 

of choice for the diagnosis of obstructive jaundice of unknown etiology. 

 This study was done to assess the role of ultrasound in diagnosis of obstructive 

jaundice and to identify the sonographic features. 

       The study took place in Ibnsina hospital in the period between Jan 2015 and 

March 2015. A total of 50 patients with obstructive jaundice were examined 

using ultrasound machine, 3.5-7 MHz probe. 

      The study revealed that  56% of  the study population with obstructive 

jaundice were male and 44% was female. The most common affected groups 

were housekeepers 42% and workers 38%. The major sonographic feature of 

obstructive jaundice were biliary tree dilatation (78%). The ultrasound modality 

had role in detection cause of obstructive jaundice 26% were as other diagnostic 

modalities 74%. 

      Ultrasound was superior diagnostic tool in detecting and assessing biliary 

system obstruction, because it was easy, available, accurate and noninvasive.
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مستخلص البحــث

       

 إن الموجات فوق الصوتية للبطن في معظم الحييان تعتبر الخيار    
الفضل للكشف علن اليرقان النسسدادي المجهول السباب. 

التغيير       اليرقان النسسدادي ومعرفة  لتقييم   هذه الدراسه اجريـت 
 الذي يـحدث تشريـحيا لمرضي اليرقان النسســدادي باســتخدام الموجــات
 فوق الصــوتيه. اجريـــت هــذه الدراســه بمستشــفي ابــن ســينا لمــراض
ًا خضــعوا لفحــص  الجهــاز الهضــمي وشــملت الدراســة خمســين مريـضــ

ًا. الموجات فوق الصوتيه بعد أن شُخصوا علرضيا ومعملي
أن       الدراسة  النسسدادي56وكشفت هذه  اليرقان   % من مرضي 

ـازل 44كانسوا رجال و ـات المنـ  %42% من النساء وأكثر فئه مصــابة ربـ
 %، وفحص الموجات فوق الصوتية كشف أن38ومن ثم العمال بنسبة 

 % لمرضــي اليرقــان78القنــوات الصــفراويـه اظهــرت اتســاعلا بنســبة 
ـة الســباب  النسسدادي. وان للموجات فوق الصوتيه دور ايـضا في معرفـ

ـة بوســائل26التى أدت إلي ظهور اليرقان النسسدادي بنســبة   % مقارنـس
%. 74التشخيص الخري 

 أثبتت الدراسة أن للموجات فوق الصوتية دور بارز فــي كشـف     
 اتساع القنوات الصفراويـة وسبب اتساعلها. وأن الموجات فوق الصوتيه

وسيلة فحص سهلة ومتاحية وأقل تكلفة مقارنسة بفحوصات أخري.
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